

### **INFLUENCE OF THE CONDITION OF EMPLOYMENT IN INDUSTRIAL SECTOR OF REGIONS ON INNOVATIVE DEVELOPMENT (ON THE EXAMPLE OF THE SOUTHERN FEDERAL DISTRICT)**

**Kalinina V.V.**

Volgograd state university, Volgograd, Russia (400062, Volgograd, Universitetsky Ave., 100),  
e-mail: verakalinina@mail.ru

In article extent of development of industrial sector of economy of regions of the Southern Federal District by criterion of number of employment of the population in this sector is analyzed and estimated. It is offered to analyse distribution of average annual number taken in industrial sector on the basis of calculation of specific and relative indicators. In article the stage-by-stage algorithm of calculation of the specific indicator of employment of the population is given in an industrial complex from 2000 for 2010. On the basis of the received results groups of the regions are allocated, being characterized a certain employment rate and analysed dynamics of the received indicator by years in each group of regions. As the structure of number of the busy population on three components of an industrial complex is analysed: the mining, processing productions, production and distribution of the electric power, gas and water.

### **ДИНАМИКА КОНКУРЕНТНЫХ ПОЗИЦИЙ РОССИЙСКИХ РЕГИОНОВ ЗА 1995–2010 ГОДЫ**

**Калюжнова Н.Я.**

ФБГОУ ВПО «Иркутский государственный университет», Иркутск, Россия  
(642003, Иркутск, ул. К. Маркса, 1), e-mail: 2010nyk@mail.ru

Статья продолжает авторские исследования конкурентоспособности российских регионов. На основании методологии, предложенной автором, изучено состояние и динамика конкурентных преимуществ российских регионов. Представлено понятие конкурентоспособности и его характеристики. Обоснована методика расчета индекса конкурентоспособности регионов. Прделаны расчеты 12 промежуточных показателей, необходимых для индекса: 3 показателя итоговой конкурентоспособности (уровень жизни, темп роста, которые включили 12 расчетных субиндексов: 3 – показатели итоговой конкурентоспособности, 9 – показатели факторных, инвестиционных, инновационных, информационных, институциональных преимуществ). Рассчитан итоговый индекс конкурентоспособности регионов за 1995–2010 гг. Прделан анализ динамики конкурентных позиций регионов, определены направления динамики. Определено ядро 10-ти наиболее и 10-ти наименее конкурентоспособных российских регионов. Определены изменения в отраслевой структуре регионов. Определены направления динамики конкурентных позиций регионов.

### **DYNAMICS OF COMPETITIVE POSITIONS OF THE RUSSIAN REGIONS OVER THE 1995–2010 YEARS**

**Kalyuzhnova N.Y.**

Irkutsk State University (K. Marx str., 1, Irkutsk, 664003), e-mail: 2010nyk@mail.ru

Article continues the author's study of competitiveness of the Russian regions. On the basis of the methodology suggested by the author studied the state and dynamics of competitive advantages of Russian regions. The concept of competitiveness and its characteristic Introduces s. The technique of calculation of the index of competitiveness of the regions is discussed. The calculations of the system of intermediate indicators required for the index and summary index of competitiveness of the regions for the 1995–2010 performed. The analysis of the dynamics of the competitive positions of the regions and the direction of the dynamics performed. The core of the 10 most and 10 of the least competitive Russian regions defined. The changes in the industrial structure of the regions determined. The systematization of the competitive positions of the regions is made.

### **К ВОПРОСУ ОБ ЭФФЕКТИВНОСТИ ИСПОЛЬЗОВАНИЯ ГОСУДАРСТВЕННОЙ СОБСТВЕННОСТИ КАК СОСТАВЛЯЮЩЕЙ ИНФРАСТРУКТУРЫ РЕГИОНОВ**

**Камаев Р.А.**

Префектура юго-западного административного округа города Москвы  
(117209, Москва, Севастопольский просп., 28, корп.4), e-mail: ugmzmag@yandex.ru

Эффективность использования государственной собственности как составляющей инфраструктуры регионов является одной из важных задач современной государственной политики. Деловая среда, человеческий капитал и другие факторы территориального развития требует качественного управления государственной собственностью. В статье представлено положение о том, что региональную экономику следует анализировать не только как экономическое пространство, но и как пространство для инноваций. Авторский вывод о том, что в параметрах экономики регионов (знаний) функционирование государственной собственности оценивается по такому критерию, как степень

комфортности и влиятельности малого и среднего бизнеса в национальной экономике подтверждается конкретными примерами. Рассмотрена позиция государства о выполнении относительно частной задачи по управлению объектами государственности как оказывающую влияние не только на данную сферу, но и на всю национальную экономику в целом. Дан анализ ежегодного объема поступления в страну иностранных инвестиций, подтверждающий основные характеристики отечественной экономики, территориальное неравенство и сырьевую специализацию.

#### **TO THE QUESTION OF EFFECTIVE USE OF STATE PROPERTY AS PART OF REGIONAL INFRASTRUCTURE**

**Kamaev R.A.**

Prefecture South-Western Administrative District of Moscow, Russia  
(117209, Moscow, Sebastopol Ave., 28, building 4), e-mail: ugmzmag@yandex.ru

Efficient use of public property as a component of regional infrastructure is one of the important problems of modern public policy. Business environment, human capital and other factors of territorial development requires quality management of public property. This paper describes a position that the regional economy should be analyzed not only as an economic space, but also as a space for innovation. Authors concluded that the parameters of the regional economy (knowledge) the functioning of the state property is assessed on such criteria as the degree of comfort and influence of small and medium enterprises in the national economy is confirmed by concrete examples. We consider the position of the government on the implementation of a particular problem in relation to the management of state property as an impact not only on this area, but also to the entire national economy as a whole. The analysis of annual revenue in foreign investments, supporting the basic characteristics of the domestic economy and territorial inequality raw specialization.

#### **ВЛИЯНИЕ РЕГУЛИРУЮЩЕГО ВОЗДЕЙСТВИЯ ГОСУДАРСТВА НА ФОРМИРОВАНИЕ И РАЗВИТИЕ АГРОХОЛДИНГОВ**

**Капитанова О.Г.**

ФГБОУ ВПО «МГУ им. Н. П. Огарёва», Саранск, Россия  
(430005, Республика Мордовия, г. Саранск, ул. Большевикская, д. 68), e-mail: olesyakapitanova@mail.ru

Проведен анализ государственной поддержки сельского хозяйства в России. Показана структура федеральных субсидий в 2013 и 2012 гг. Изучена эволюция субсидий в сельском хозяйстве, с учетом последствий вступления России в ВТО. Определены новые виды субсидий. Прежде всего, речь идет о так называемых несвязанных субсидиях поддержки доходов сельскохозяйственных товаропроизводителей в области растениеводства. Автором сделано предположение, что первоначально государственная поддержка оказывалась на техническое перевооружение сельхозтоваропроизводителей, а в настоящее время – поддержка на обработку земли. Изучен опыт субсидирования агрохолдингов на примере Агрохолдинга «Талина». Сделан вывод, что государственная политика в области АПК связывает отечественную пищевую промышленность с отечественным сельским хозяйством, привязывая агропромышленный процесс к отечественной сырьевой базе.

#### **EFFECT OF STATE REGULATORY IMPACT ON THE FORMATION AND DEVELOPMENT AGRICULTURAL HOLDINGS**

**Kapitanova O.G.**

Ogarev Mordovia State University, Saransk, Russia (430005, Saransk, Bolshevikskaya street, 68),  
e-mail: olesyakapitanova@mail.ru

The analysis of the state support of agriculture in Russia. The article describes the structure of federal subsidies in 2013 and 2012. The evolution of agricultural subsidies, taking into account the effects of Russia's accession to the WTO. Identified new types of subsidies. First of all, we are talking about the so-called unrelated income support subsidies of agricultural producers in the area of crop production. The author has been suggested that the original state support was provided for modernization of agricultural producers, and now – support for the cultivation of land. The experience of subsidies on agricultural holdings example Agrohholding «Talina». It is concluded that the state policy in the field of agro-industrial complex binds the domestic food industry with domestic agriculture, agro-binding process to the domestic resource base.

#### **СУЩНОСТЬ И ТЕНДЕНЦИИ БЕЗРАБОТИЦЫ В СТАВРОПОЛЬСКОМ КРАЕ**

**Карамалиева Е.А., Токарева Г.В., Безгина Ю.А.**

ФГБОУ ВПО «Ставропольский государственный аграрный университет», г. Ставрополь, Россия  
(355017, г. Ставрополь, пер. Зоотехнический, 12) E-mail: juliya.bezgina@mail.ru

Уровень безработицы – одна из самых главных характеристик, отражающих экономику страны или региона. Это один из важнейших показателей, по которому можно судить о состоянии экономики в данный момент.